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   ماجرای پیامک جریمه 
در پمپ بنزین

مدتی اســت که پیامکی در فضــای مجازی 
منتشر می شــود که حاوی پیام جریمه رانندگان 
بدون ماسک است اما آنطور سخنگوی شرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی اعلام کرده این پیامک 
جعلی بوده و قرار نیســت چنیــن اتفاقی بیفتد. 
فاطمه کاهی در گفت وگو با ایســنا، با بیان اینکه 
جریمه رانندگان توسط دوربین های جایگاه های 
سوخت به دلیل رعایت نکردن دستورالعمل های 
بهداشتی، امکان پذیر نیست، اظهار کرد: انجام این 
کار نیاز به زیرســاخت هایی دارد که هنوز چنین 
زیرساخت هایی فراهم نیست. او با تاکید بر اینکه 
این زیرساخت ها شــامل دوربین های ویژه ثبت 
تخلفات اســت، گفت: اکنــون در جایگاه ها فقط 
دوربین های امنیتی وجود دارد که برای رصد کردن 
حوادث و اتفاقاتی که ممکن است در جایگاه ها رخ 
دهد، استفاده می شود که با دوربین های ثبت تخلف 
تفاوت دارد. به گفته کاهی، دوربین های امنیتی 
جایگاه ها به هیچ سامانه آنلاینی متصل نیستند و 
برای اینکه افراد متخلف از رعایت دستورالعمل های 
بهداشــتی جریمه شــوند، باید این دوربین ها با 
ســامانه های آنلاین نظارتی در ارتباط باشند که 
اکنون چنین زیرساختی فراهم نیست. او با تاکید 
بر اینکه تاکنون هیچ درخواستی برای اتصال این 
دوربین های امنیتی نه از ســوی پلیس راهور و نه 
از سوی هیچ یک از ســازمان های نظارتی دیگر 
به شــرکت پخش فرآورده های نفتی نرســیده 
است، اظهار کرد: باتوجه به اینکه این زیرساخت 
وجود ندارد بحث جریمه نیز منتفی می شــود. به 
گفته کاهی، پس از بررســی پلاک درج شده در 
پیامکی که در فضای مجازی منتشــر می شــود 
گویا شــدیم که چنین پلاکــی در آن زمان اصلا 
به جایگاه سوخت وارد نشده و اساس این پیامک 
جعلی و غیرقابل استناد اســت. او با بیان اینکه تا 
کنون چنین طرحی مبنی بــر جریمه رانندگانی 
که پروتکل های بهداشتی را رعایت نمی کنند در 
جایگاه ها مطرح نشده است، گفت: مردم نگران این 
مساله نباشند و اگر قرار باشد چنین اتفاقی بیفتد 
قطعا از قبل اطلاع رســانی خواهد شد اما در حال 
حاضر چنین برنامه ای در دستور کار نیست و مهم 

تر از زیرساخت اجرای آن نیز اکنون وجود ندارد.

 جزئیات افزایش
 درآمدهای مالیاتی 

ســخنگوی بودجه ۱۴۰۰ با بیــان جزئیات 
افزایش ۲۵ هــزار میلیارد تومانــی مالیات در 
اصلاحیــه بودجه ۱۴۰۰، گفــت: مالیات ثروت 
چهار هزار و ۹۰۰ میلیارد تومان اضافه شــد. به 
گزارش مهر، مژگان خانلو، با اشــاره به اینکه در 
اصلاحیه بودجه سال آتی، ۲۵ هزار میلیارد تومان 
از طریق افزایش مالیات بــه منابع بودجه اضافه 
شده است، گفت: سه هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان از 
این منابع مربوط به مالیات اشخاص حقوقی، پنج 
هزار و ۶۰۰ میلیارد تومــان مربوط به مالیات بر 
درآمد، چهار هزار و ۹۰۰ میلیارد تومان مربوط به 
مالیات بر ثروت و هزار و ۹۰ میلیارد تومان مربوط 
به مالیات بر ارزش افزوده بوده است. او درباره ارز 
۴۲۰۰ تومانی گفت: در اصلاحیه تبصره ۲ نوشته 
شده است، به دولت اجازه داده می شود در شش 
ماهه اول سال ۱۴۰۰ و بر اساس ارزیابی شرایط 
اقتصادی، اجتماعی و بین المللی کشور نسبت به 
تغییر تمام یا بخشی از نرخ ارز ترجیحی کالاهای 
اساسی به نرخ ETS اقدام کند. بنابراین نمی توان 
به طور قطعــی اعلام کرد کــه ارز ۴۲۰۰ حذف 
خواهد شد بلکه به شرایط ذکر شده بستگی دارد. 
سخنگوی بودجه ۱۴۰۰ با بیان اینکه میزان اوراق 
بدهی ۱۲۷ هزار و ۵۰۰ میلیــارد تومان در نظر 
گرفته شده است، گفت: منابع هزینه های تبصره 
۴ بودجه از محل منابع بودجه عمومی تأمین شد. 

 تصویب طرح فروش خودرو 
در بورس 

سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
گفت که با اصلاح طرح ساماندهی صنعت خودرو، 
خودروهای تولید شــده داخلی در بورس عرضه 
می شوند. به گزارش ایســنا، حجت ا... فیروزی با 
اشاره به جلسه اخیر کمیسیون صنایع، افزود: در 
این جلسه ماده ۴ طرح ساماندهی صنعت خودرو 
اعاده شــده از شــورای نگهبان با حضور نماینده 
شــورای نگهبان مورد بررسی قرار گرفت و اصلاح 
شد، بر اساس این اصلاح مقرر شد خودروهای تولید 
شده داخلی در بورس عرضه شوند. او افزود: در این 
ماده قیمت پایه عرضه خودرو در بورس توســط 
ســازمان حمایت از مصرف کننده تعیین شده و 

سازوکار تحقق این مهم باید در بورس مهیا شود. 

شرط ارزانی مرغ 
معــاون هماهنگی امور اقتصادی اســتاندار 
تهران کاهش قیمت مرغ را منوط به عرضه بیشتر 
در میدان بهمن و همکاری وزارت صمت عنوان 
کرد. به گزارش ایسنا، حشــمت ا... عسگری در 
جلسه تنظیم بازار استان تهران با اشاره به تولید 
مرغ استان تهران، اظهار کرد: هشت درصد مرغ 
استان تهران، توسط خود استان و ۹۲ درصد دیگر 
از سایر استان های دیگر تامین می شود و متاسفانه 
مرغی که از اســتان های دیگر وصول می شود، 
بالاتر از قیمت مصوب است؛ اگر مرغ وصول شده از 
استان های دیگر، در استان تهران تحویل گرفته 
نشود به استان های دیگر فرستاده و باعث افزایش 

قیمت می شود.

گفــت و گـــو 
 هادی حق شناس 

در گفت وگو با »آرمان ملی«:
ساختار بودجه در داخل 

مجلس اصلاح نخواهد شد
لایحهاصلاحیهبودجه1400رایخواهدآورد

آرمان ملی: نمایندگان مجلس در جریان بررسی کلیات لایحه 
بودجه با تغییرات اصلاحی دولت برای سال ۱۴۰۰ کل کشور با ۲۱۱ 
ری موافق، ۲۸ رأی مخالف و شش رأی ممتنع از مجموع ۲۵۲ نماینده 
حاضر در صحن موافقت کردند. اصلاحیه لایحه بودجه ۱۴۰۰ قرار 
است طی این هفته و هفته آینده در کمیسیون تلفیق مجلس بررسی 
و بعد از آن برای تصویب به صحن علنی آورده شود، به نظر می رسد با 
اصلاحات صورت گرفته از سوی دولت و رعایت اصلاحیه های مجلس 
بودجه ۱۴۰۰ این بار بتواند رای اعتماد را از نمایندگان بگیرد، در این 
بین موضوع اساسی کارایی بودجه ای است که براساس تکیه بر نفت و 
مالیات بسته شده و البته با چاشنی خوش بینی ناشی از کاهش فشار 
تحریم ها می تواند کار آمد باشد یا نه. در همین زمینه »آرمان ملی« 
با هادی حق شناس، اقتصاددان، گفت وگویی داشــته که در ادامه 

می خوانید.
  تحلیل شــما از اصلاحیه بودجه 1400 که به تازگی در 
مجلس کلیات آن رای بالایی هم آورد و تصویب شد؛ چیست؟ 
بخشی از عمده  اصلاحیه ای که دولت در لایحه بودجه سال آینده 
انجام داده، به افزایش مالیات برمی گردد، همچنین قرار شد که نیمه 
اول سال ۱۴۰۰ ارز ترجیحی همان ۴۲۰۰ تومان باشد و نیمه دوم 
سال تغییر کند. موضوع مهمتر بودجه عمرانی است که از ۱۰۴ هزار 
میلیارد تومان به ۱۰۹ هزار میلیــارد تومان افزایش پیدا کرد، بحث 
۹۰ هزار میلیارد تومانی که در صف منابــع عمومی نیامده ولی در 
لایحه بودجه بود یعنی یکسان سازی حقوق بازنشستگان سازمان 
تامین اجتماعی اســت که به ۱۲۵ هزار تومان افزایش پیدا کرد، در 
مجموع بخشی از اصلاحاتی که در کمیسیون تلفیق انجام شد، در 
این اصلاحیه لحاظ شد، در عین حال سقف بودجه عمومی از ۸۴۱ 
هزار میلیارد تومان به ۸۵۳ هزار میلیارد تومان یعنی حدود ۱۰ هزار 
میلیارد تومان افزایش پیدا کرد که درواقع به رغم اینکه هم مالیات 
افزایش پیدا کرده بود ولی سقف فروش نفت از دو و نیم میلیون بشکه 
به یک و سه دهم میلیون بشکه رسید، قیمت نفت افزایش پیدا کرده 
و این افزایش منجر شده تا بخشی از فروش اوراق دارایی یا اوراق مالی 
کم و افزایش مالیات جایگزین شود. اینها مهمترین اصلاحاتی بوده 
که بخشی از آنها در کمیســیون تلفیق لحاظ شده بود که در لایحه 
اصلاحیه بودجه ۱۴۰۰ دولت لحاظ و باعث شد در صحن علنی رای 
بیاورد و فکر می کنم این لایحه در کمیسیون تلفیق هم مصوب شود و 

مجدد به صحن علنی برگردد. 
  با اینکه کلیات لایحه اصلاحیه بودجه رای آورد، باز هم 
نمایندگان معتقدند که ساختار اصلی بودجه باید اصلاح شود، 

آیا این امکان وجود دارد؟
قطعا هیچگاه ساختار بودجه در داخل مجلس اصلاح نخواهد شد 
و اگر بود در دو ماهی که از ۱۲ آذر تا ۱۴ بهمن بودجه در اختیار مجلس 
قرار داســت، چرا اتفاقی نیفتاد؟ منظور از اصلاح ساختار این است 
که مصارف با منابع دولت یکسان سازی شود، منظور از منابع، منابع 
مربوط به مالیات و دریافتی حقوق گمرکی است. در هم همین لایحه 
بودجه تراز عملیاتی منفی ۳۲۰ هزار میلیارد تومان است که البته در 
اصلاحیه سه تا چهار هزار میلیارد تومان کم شد ولی در هر صورت 
حوزه ۳۰۰ هزار میلیارد تومان تراز منفی نشان از این دارد که اگر نیاز 
است اصلاح ساختاری صورت بگیرد باید در بخش مالیات ها باشد که 

آن هم زمان بر است.
  فکر می کنید سال آینده این بودجه قابل اجراست؟

اگر روابط تجاری ایران به حالت عــادی برگردد این لایحه دچار 
مشکل نخواهد شد ولی اگر روابط تجاری مانند سه سال گذشته باشد 
طبیعتا دچار مشکل خواهیم شد. با این فرض لایحه تدوین شده که 
هم کرونا در ماه های پایانی خودش است و هم تحریم ها؛ که اگر هر یک 
از این موارد به مشکل برخورد تراز عملیاتی منفی تر خواهد شد و این به 
معنای همان کسری بودجه ای است که در مورد آن صحبت می شود. 

ممکن است استقراض یا فروش اسناد خزانه افزایشی باشد. 
 راهکاری برای کنترل این وضعیت وجود دارد؟

فروش اموال، واگذاری امور به بخش خصوصی، جلوگیری از فرار 
مالیاتی و حذف معافیت های مالیاتی یک راهکار دائمی اســت که 

می تواند به این موضوع کمک کند. 
  با توجه به اینکه نظام جامع مالیاتی کشــور همچنان 
راه اندازی نشده و فرار مالیاتی هم وجود دارد، بخشی از بودجه 

که به مالیات وابسته شده آیا می تواند تحقق پیدا کند؟
تحقق عددی که در لایحه بودجه درج شده امکان پذیر است 
و مشکلی هم وجود ندارد، منتها اینکه تراز عملیاتی کم شود، 

محل ابهام است. 
  برخــی از پیش بینی ها در بودجه براســاس رفع 
تحریم هاست، درحالیکه وضعیت تحریم ها هم مشخص 
نیســت؛  آیا این تکیه بر آینده مبهــم در بودجه اقدام 

درستی است؟ 
حتی در این صورت علائم نشان می دهند تحریم ها شدیدتر نخواهد 
شد و این است که می توان گفت بودجه قابل تحقق است،  از طرفی این 
موضوع تاثیر مثبتی در تراز عملیاتی بودجه سال آینده خواهد داشت. 
  با توجه به وضعیت فعلی اقتصادی، دولت آینده می تواند 

با این بودجه کشور را اداره کند؟
به نظرم حداقل تا نیمه اول سال ۱۴۰۰ مشکل خاصی در کشور 
وجود نخواهد داشت و تا آن زمان هم دولت جدید مستقر خواهد شد، 
۳۲۰ میلیارد تومان از ۸۵۲ هزار میلیارد تومان مربوط به مالیات، ۲۰۰ 
هزار میلیارد تومان نفت و ۱۷۵ هزار میلیارد تومان هم مربوط به فروش 
اسناد خزانه و مابقی بقیه ردیف های بودجه هستند، هر اتفاق در بخش 
درآمدها بیفتد فروش اسناد خزانه و اموال دولت کاهشی خواهد بود. 

  دولت چقــدر اموال برای فــروش دارد و تا چه زمانی 
می تواند به این کار ادامه دهد؟

دارایی دولت فراوان است و تا زمانیکه بازار برای خرید آن کشش 
داشته باشد، می تواند این دارایی را بفروشد. 

  پیش بینی شما از شرایط ارز 4200 تومانی چیست؟ چطور 
باید اثرگذاری این ارز را تقویت کرد؟

ارز ۴۲۰۰ تومانی برای کالاهای اساسی ماندگار شد و این میزان 
نیاز ارز چیزی حدود پنج تا شــش میلیارد دلار برای نیمه اول سال 
آینده است و بیش از این منابع ارزی در کشور وجود دارد و بنابراین 
در تامین ارز مشکلی وجود ندارد، اما اینکه این کالا با چه عددی به 
دست مصرف کننده برسد موضوع دیگری است. البته قرار شده این 
ارز در نیمه دوم سال آینده تغییر کند. به نظر می رسد که با این تغییر 
یکسان سازی اتفاق بیفتد و به سمت ارز تک نرخی حرکت کنیم که اگر 

غیر از این باشد، حتما رانت بزرگی در آن ایجاد خواهد شد.

حدود ۱۵ ماه از آغاز ثبت نام طرح اقدام ملی مســکن در نقاط 
مختلف کشور می گذرد اما بنا به گفته متقاضیان، پس از واریز وجه 
اولیه خبری از اجرای برخی پروژها نیســت و حتی جانمایی نشده 
است.  پنجم شهریورماه سال ۱۳۹۸پروژه اقدام ملی مسکن به طور 
رسمی آغاز و هجدهم آبان ماه سال ۱۳۹۸ اولین مرحله ثبت نام از 
متقاضیان این طرح در چهار استان شروع و سپس به دیگر مناطق 
کشور تسری پیدا کرد. به گزارش ایسنا، بنابراین حدود ۱۵ ماه از آغاز 
ثبت نام طرح اقدام ملی مسکن می گذرد اما هنوز برخی متقاضیان 

اعلام می کنند که وضعیت پروژه شان مشخص نیست.
تعدادی از افرادی که اسمشان برای مســکن ملی تایید شده و 
واریز وجه داشــته اند عنوان می کنند پس از ثبت نام و واریز اولیه 
وجه بلاتکلیف هستند. نه تنها خبری از اجرای پروژه نیست بلکه در 
مواردی جانمایی نیز انجام نشده است. عده ای هم می گویند بعد از 
واریز ۴۰ میلیون تومان که از ماه ها قبل انجام داده اند اطلاع رسانی 
برای انجام مراحل بعدی صورت نگرفته اســت. یکی از دلایل عدم 
پیشرفت کارها در طرح اقدام ملی مسکن، استقبال نکردن سازندگان 
از فراخوان های ادارات راه و شهرســازی استان هاست. سازندگان 
نسبت به مواد قراردادها نقدهایی دارند. از طرف دیگر نوسانات نرخ 
مصالح ساختمانی، محاسبات آنها را از بازده سرمایه در پروژه مسکن 
ملی به هم ریخته است. طبق اعلام مدیرعامل بانک مسکن که تامین 

تسهیلات ۱۴۰ هزار واحد طرح اقدام ملی مسکن را بر عهده دارد تا 
کنون حدود ۸۰۰۰ میلیارد تومان بــه پروژه های اقدام ملی تزریق 
شــده که ۵۰۰۰ میلیارد تومان از طریق آورده متقاضیان و ۳۰۰۰ 
میلیارد تومان از طریق تسهیلات ۱۰۰ میلیون تومانی تامین شده 
است. قرار است پروژه ۴۰۰ هزار واحدی اقدام ملی مسکن تقریبا در 
تمام استان ها اجرا شود. از ۱/۶میلیون متقاضی اولیه ۴۶۰ هزار نفر 
واجد شرایط شناخته شدند. ۱۹۸ هزار نفر افتتاح حساب و ۱۳۸ هزار 
نفر واریز وجه داشته اند. آورده اولیه حدود ۴۰ میلیون تومان است، 
البته ظاهرا در برخی پروژه ها ۵۰ میلیون و حتی بیشتر از متقاضیان 
دریافت شده است. از جمله مشکلات اصلی طرح اقدام ملی، تامین 
مبلغ آورده است که بسیاری از خانوارها توان پرداخت آن را ندارند. 
یکی از متقاضیان طرح اقدام ملی مسکن در استان قزوین می گوید: 
بعد از اینکه اسمم برای مسکن ملی تایید شد از من خواستند تا به 
سازمان نظام مهندســی مراجعه کنم. آنجا فرمی را دادند پر کنم 
و ۱۲۰ هزار تومان کارمزد دریافت کردنــد. بعد گفتند که باید ۴۰ 
میلیون تومان پرداخت کنید و هر چهار پنج ماه نیز ۴۰ میلیون تومان 
دیگر بدهید. آخر من کارگر چطور ماهیانه ۸ تا ۱۰ میلیون تومان 
پس انداز کنم؟ یکی دیگر از متقاضیان بیان می کند: حدود پنج ماه 
قبل آورده اولیه به مبلغ ۵۰ میلیون تومان وازیز کرده ام اما پس از آن 
هیچ اطلاع رسانی به من نشده و خبری از اجرای طرح نیست. افراد 

دیگری هم از پرداخت آورده های اولیه از حدود هشت ماه قبل خبر 
می دهند و می گویند که حتی مکان پروژه مشخص نشده است.

به نظر می رســد پیدا نشــدن پیمانکاری که طرح را بپذیرد و 
کمبود زمین از دلایل بلاتکلیفی طرح های اقدام ملی است. حتی در 
شهرهای کمتر از ۱۰۰ هزار نفر مشکل تامین زمین وجود دارد. به 
طور مثال قرار است ۱۳۸ هزار واحد مسکن ملی توسط بنیاد مسکن 
ساخته شود اما تا روز چهارم بهمن ماه تنها ۱۱ هزار و ۸۰۰ واحد به 
مرحله آماده سازی زمین و تعریف پروژه رسیده که ۵۸۰۰ واحد در 
مرحله آماده سازی زمین و ۶۰۰۰ واحد در مرحله اجرا قرار دارد. برای 
۱۲ هزار نفر از پذیرفته شدگان واجد شرایط هم تامین زمین نشده 
است. در تهرانسر هم قرار است ۲۰۰۰ واحد با مسئولیت اداره کل 
راه و شهرسازی استان تهران ساخته شود اما هنوز ۱۱۰۰ واحد در 
مراحل فراخوان قرار دارد و در واقع پیمانکاری برای آن تعیین نشده 
است. این در حالی است که احمد مهرآبادی ـ مدیرعامل سازمان ملی 
زمین و مسکن ـ مدتی پیش قول داد که پروژه تهرانسر شهریورماه 
۱۴۰۱ به پایان برسد!  طرح اقدام ملی در مناطق مختلف کشور از 
پیشرفت یکسانی برخوردار نیست. به طور مثال در شرایطی که هنوز 
برخی پروژه ها آغاز نشده، برخی دیگر از حدود سه ماه قبل افتتاح 
شده اســت. تعدادی دیگر نیز در مراحل مختلف پنج تا ۵۰ درصد 
پیشرفت قرار دارد. بعضی پروژه ها نیز به پیشرفت بالای ۷۰ درصد 

رسیده است.
  مسکن ملی در یک نگاه

شــهریوماه ۱۳۹۸ طرح اقدام ملی مســکن بــا حضور رئیس 
جمهوری کلنگ زنی شد و ۱۸ آبان ماه ۱۳۹۸ ثبت نام از متقاضیان در 
چهار استان آغاز و سپس به دیگر استان ها تسری پیدا کرد. برای این 
پروژه ۴۰۰ هزار واحد تعریف شد که در دور اول و دوم نام نویسی ۱/۶ 
میلیون نفر از طریق سایت tem.mrud.ir و پیامک ثبت نام کردند 
که ۴۶۰ هزار نفر واجد شرایط شناخته شدند. اولین واحدها به تعداد 
۱۱ هزار و ۵۶۰ واحد در روز یکم آبان ماه ۱۳۹۹ به دســتور رئیس 
جمهوری افتتاح شــد. این پروژه از طریق آورده متقاضیان و ۱۰۰ 
میلیون تومان وام بانکی با نرخ سود ۱۸ درصد ساخته می شود. آورده 
متقاضیان در مرحله اول حدود ۴۰ میلیون تومان اســت. میانگین 
قیمت این واحدها در کل کشور طبق آخرین برآورد از هزینه های 
تابستان ۱۳۹۹ به متری ۲/۷ میلیون تومان می رسد که البته با توجه 
به کیفیت سازه ها در مناطق مختلف، قیمت ها متفاوت خواهد بود. 
ثبت نام مراحل اول، دوم و سوم به پایان رسیده است. فرصت ثبت 
نام در مرحله سوم از ۱۸ دی ماه ۱۳۹۹ آغاز شد و پنج شنبه )۲۵ دی 
ماه( به اتمام رسید. در صورت خالی شدن ظرفیت یا تامین زمین، 

امکان ثبت نام مجدد وجود دارد.

 »  بلاتکلیفی برخی متقاضیان مسکن ملی

برای مسکن ملی پول گرفتند و دیگر خبری نشد!
آرمان ملی - محمدسیاح: بازار مسکن از ابتدای سال جاری تحولات و نوسانات بسیار گسترده و پیچیده ای را پشت سرگذاشت، با این وجود که 11 ماه از سال ۹۹ گذشته و در 
روزهای پایانی سال قرار داریم همچنان نوسانات بازار مسکن ادامه دارد و همچنان تیتر تمام رسانه هاست. رشد قیمت مسکن یکی از دغدغه های جدی، اساسی و نگرانی های 
مهم مردم است و با توجه به اینکه بیش از 40 درصد مردم کشور مستاجر هستند، اخبار حوزه مسکن به شدت مورد توجه قرار دارند. با شیوع کرونا و شدت یافتن تحریم ها و 
کم شدن عرضه؛ قیمت مسکن به شدت افزایش پیدا کرد. مسئولان هم با توجه به نگرانی مردم طرح های مختلفی را برای کنترل بازار مسکن مطرح کردند که هیچ کدام از این 
طرح ها تاثیر مثبتی در بازار مسکن و کاهش قیمت نداشت. نکته مهم قابل توجه این است که بازار مسکن به حال خود رها شده و امروز قیمت ها به شکلی تعیین می شود که 
بخش عمده ای از طبقات متوسط و دهک های پایین جامعه باید خانه دار شدن را در رویاهایشان ببینند! در حال حاضر با توجه به قیمت هایی که در حوزه مسکن وجود دارد، 

میانگین انتظار برای خرید خانه با درآمدهایی که مردم به صورت متوسط در کشور دارند به بیش از 100 سال رسیده است! 

یک عضو کمیسیون تلفیق مجلس از تشکیل کمیته ای به منظور 
تعیین ساز وکار و زمان بندی حذف رانت ارز ۴۲۰۰ تومانی برای تامین 
کالاهای اساســی در ســال ۱۴۰۰ خبر داد. به مالک شریعتی نیاسر، 
نماینده مردم تهران در مجلس، در صفحه شــخصی خود در توئیتر، 
نوشت: »تصمیم مهم  کمیسیون تلفیق: با تاکید بر  حذف رانت ارز۴۲۰۰، 
سازوکار و زمان بندی اجرای آن به جای دولت )مبهم( به کمیته ای از 
»روسای بانک مرکزی، سازمان برنامه و دستگاه اجرایی ذیربط و وزرای 
صمت و اقتصاد« واگذار شد تا قیمت نهایی ترجیحی  کالای اساسی را 
تضمین و هر ماه به مجلس گزارش دهد.« حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی برای 
تامین کالاهای اساسی از لایحه بودجه ســال ۱۴۰۰ یکی از مواردی 
اســت که محل اختلاف جدی دولت و نماینــدگان مجلس در بحث 
بودجه به شمار می رود. نمایندگان مجلس معتقدند که تخصیص ارز 
۴۲۰۰ تومانی منجر به ایجاد رانت و فساد شده و عملا کالا با قیمت ارز 
ترجیحی به دست مردم نمی رسد. دولت نیز تاکید دارد حذف یکباره 
ارز ۴۲۰۰ تومانی برای تامین کالاهای اساسی می تواند منجر به افزایش 

قیمت این کالاها در بازار و فشار بر مردم شود.
اختصاص ۸میلیارددلار به کالاهای اساسی 

سخنگوی کمیســیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۰ نیز از مصوبه 
این کمیسیون برای اختصاص هشت میلیارد دلار به بخش سلامت 
و تامین کالاهای اساسی در سال آینده با ارز ۴۲۰۰ تومان خبر داد. 
رحیم زارع در نشست خبری خود گفت: با توجه به اصرار و درخواست 

مکرر دولت برای تعیین قیمت ۴۲۰۰ تومانی ارز اختصاص یافته به 
کالاهای اساسی مقرر شد هشــت میلیارد دلار برای بخش سلامت 
و تامین کالاهای اساسی در ســال آینده با این نرخ اختصاص یابد و 
کمیته ای برای نظارت بر روند هزینه کرد این ارز تشــکیل شود. او 
افزود: به موجب مصوبه کمیسیون تلفیق، مقرر شد کمیته متشکل 
از رئیس ســازمان برنامه و بودجه، رئیس کل بانک مرکزی، وزرای 
اقتصای، صنعت و کشــاورزی بر نحوه اختصاص ارز ۴۲۰۰ تومانی 
به کالاهای اساسی و دارو نظارت کنند و گزارش آن را به کمیسیون 
بودجه مجلس ارائه کنند تا در سال آینده شاهد توزیع کالا با این ارز 
باشیم و از تورم و افزایش قیمت جلوگیری شــود. زارع یادآور شد: 
براساس پیشــنهاد دولت و تصویب این کمیسیون، سهم صندوق 
توسعه ملی تا سقف فروش یک میلیون بشکه نفت در روز، ۲۰ درصد 
و در صورت فروش بیشــتر از این میزان در روز، ســهم صندوق ۳۸ 
درصد خواهد بود. نماینده مردم آباده اضافه کرد: مبلغ مابه التفاوت 
۱۸ درصد و ۲۰ درصد هم به عنوان بدهی و استقراض دولت از صندوق 
توسعه ملی برای آینده محسوب می شود. سخنگوی کمیسیون تلفیق 
تاکید کرد: همچنین به موجب مصوبه کمیسیون تلفیق، منابع حاصل 
از مازاد فروش بیش از ۱/۵میلیون بشکه نفت در روز برای طرح های 
تملک دارایی سرمایه و توسعه زیرساخت های آموزشی و دانشگاهی، 
حمل و نقل عمومی، تولید، دولت الکترونیک، سلامت، حفظ محیط 
زیست، آب و فاضلاب، بافت فرسوده، بازآفرینی شهری و تحقیقات 

بخش کشاورزی به ویژه در حوزه دانش بنیان هزینه خواهد شد. زارع 
در ادامه گفت: اگر میزان ارز تخصیصی به کالاهای اساسی و دارو با نرخ 
روز ارز محاسبه شود، منابع مالی برای کنترل قیمت کالاهایی مانند 
روغن، مرغ، تخم مرغ، گوشت و دارو در اختیار دولت قرار می گیرد، 
تا نرخ کالاها را در سال آینده نسبت به امسال ثابت نگاه دارد و شاهد 
افزایش قیمت این کالاها نباشیم. نماینده مردم آباده در مجلس به 
مصوبه دیگر کمیسیون تلفیق برای کنترل نرخ ارز اشاره کرد و گفت: 
دولت نرخ ارز را در لایحه اصلاحی بودجه به نرخ ETS محاسبه کرده 
بود، اما براساس مصوبه تلفیق، ما به دولت اجازه دادیم که حداکثر تا 
دو درصد زیر نرخ ETS محاسبه کند تا بتواند به این طریق، بازار ارز را 
در کشور کنترل کند. او همچنین گفت: کمیسیون تلفیق در مصوبات 
قبلی خود مبلغ دو هزار میلیارد تومان برای گازرسانی در سال آینده 
در نظر گرفته بود که دولت در لایحه اصلاحی بودجه این مبلغ را به 
یک هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان کاهــش داده، اما به موجب مصوبه 
اخیر، همان دو هزار میلیارد تومان سهم گازرسانی برای پروژه های 
نیمه تمام در روستاها، شهرها، مناطق نفت خیر و مناطق کوهستانی 
و صعب العبور در نظر گرفته شد. سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه 
بودجه ۱۴۰۰ اضافه کرد: هزینه گازرســانی به مدارس، مساجد و 
کلانتری ها در همان مناطق گازرســانی شده در سال آینده مجانی 
محاسبه می شود، همچنین به منظور بهسازی مناطق آسیب دیده 

هم ۵۰۰ میلیارد تومان در اختیار بنیاد مسکن قرار خواهد گرفت.

 یک کارشناس بازار سرمایه ضمن انتقاد از دعوت مردم به 
بازار سرمایه در ابتدای سال بدون دادن آگاهی به آنها، گفت: 
این روزها افرادی که در بورس ضرر کردند در حال خرید بیت 
کوین هستند! روزبه شریعتی، با تاکید بر اینکه آینده بورس به 
عوامل زیادی از جمله رابطه دولت و مجلس دولت و مجلس 
بستگی دارد، اظهار کرد: اتفاقات مختلفی همسو با یکدیگر در 
حال رخ دادن هستند و این موضوع روی بازار سایه انداخته و 
فضای بازار منفی شده است. باید ابهامات بورس برطرف شود. 
ابهاماتی از جمله نتیجه انتخابات، بودجه، فروش نفت، ورود 
ارز به کشور، برجام و ... . او ادامه داد: من از جمله افرادی هستم 
که اعتقاد دارند باید دامنه نوســان نباشد که بازار نقدشونده 
معامله کند اما در بازاری که ۸۰ درصد فعالان آن عمر بورسی 
کمتر از یک ســال دارند و فقط صف خریــد و صف فروش 

می شناسند، حرکت سازمان درمورد تغییر دامنه نوسان به 
جا بوده است. این کارشناس بازار سرمایه ادامه داد: اوایل سال 
هشدار دادیم دعوت کردن مردم به بورس بدون اینکه آموزش 
ببینند، اشتباه است. اما مردم دعوت شدند و نتیجه اش این 
شد. افرادی که در بورس ضرر کردند درحال خرید بیت کوین 
هستند. آماری خواندم مبنی بر اینکه روزی ۲۰۰۰ میلیارد 
تومان گردش مالی رمزارز است. چرا باید سرمایه گذاری ای 
که منجر به خروج ارز از کشور می شود آنقدر راحت در کشور 
تبلیغ شود؟ این روزها همه درحال جست وجوی اطلاعات در 
مورد بیت کوین هستند درحالی که یک روز این جست وجو 
درمورد بورس بود. هرچند خوشحال کننده بود اما این نتیجه 
برای بورس برای هیچ فردی خوشایند نیست. شریعتی افزود: 
نوســان پذیری رمزارزها به قدری زیاد است که ممکن است 

فرد یک روزه ۴۰ درصد ضرر ببیند. مردم رمز بورســی خود 
را گم می کنند و در تماس با کارگزاری ها می خواهند در پیدا 
کردن رمزشان به آنها کمک کنند، درحالی که اگر رمز درگاه 
خرید ارز دیجیتال خود را گم کند زندگی شان به باد می رود و 
راهی ندارند! یک کارشناس دیگر بازار سرمایه نیز روز گذشته 
گفت: سهام کوچک بازار در دو ماه اخیر روند صعودی را تجربه 
کرده اند، اما برای کوتاه مدت شــاهد روند صعودی در سهام 
شرکت های بزرگ خواهیم بود و بعد از آن براساس شرایط، 
بازار تغییر مسیر می دهد. ســهیل کلاهچی به افت دو روز 
اخیر شاخص بورس اشــاره کرد و افزود: هنوز اتفاق چندان 
تاثیرگذاری رخ نداده اســت که بتواند زمینه روند صعودی 
بازارهای سرمایه گذاری را فراهم کند و خیال سهامداران را از 

تداوم رشد بازار آسوده کند.

  یک کارشناس بازار سرمایه:

سهامداران بورسی به خرید بیت کوین روی آورده اند!

  در سال 1400 انجام می شود 

تشکیل کمیته  تعیین سازوکار حذف رانت ارز دولتی
  تداوم تخصیص ارز دولتی به روغن


